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EEllss  ccaallddeennccss  hhii  ddiiuueenn  llaa  sseevvaa.... ..

Joan Sánchez
“Nosaltres quan ens dutxem

posem una galleda per recollir
l'aigua. Procurem que la mai-
nada tanqui l'aixeta mentre es

renta les dents. Estem pen-
sant en comprar un dipòsit de
plàstic decoratiu que permeti

aprofitar l'aigua de la pluja per
regar el jardí i utilitzar sorra
enlloc de gespa. També hem

baixat la pressió de l'aixeta
perquè no en surti tanta”.

Cristina Coll
“A casa tenim una ampolla

dins de la cisterna del vàter.
Omplim l'assecadora i el ren-

tavaixelles al màxim i fem
servir aigua embotellada. Ens

dutxem de pressa i tanquem
l'aixeta quan no fem servir

l'aigua. Prenem aquestes
mesures no només per la

sequera sinó per estalviar en
la factura de l'aigua”.

Pere Oliveras
“Nosaltres hem deixat de regar
el jardí perquè hi tenim plantes

resistents a la sequera. Hem
rebaixat el cabal de l'aixeta
d'entrada i hem regulat les

boies de la cisterna del vàter
perquè no s'ompli fins a tant.

També hem posat filtres a les
aixetes per reduir-ne el cabal. I

no fem servir la banyera”.

Maria Xirgo
“Hem posat una ampolla de
litre i una altra de mig a la
cisterna del vàter vell. En el
nou tenim un botó per deixar
més aigua i un altre per dei-
xar-ne anar menys. Arran
d'una rebentada, vam baixar
la pressió a més de la meitat.
Omplim al màxim la màquina
de rentar i en general tenim
cura amb l'ús de l'aigua.

Jordi Figueras
“Els vàters de casa tenen dos
botons, fem servir el renta-
plats cada dos dies i no dei-
xem l'aixeta oberta sense fer-
ne servir l'aigua. Això són
coses que hem fet sempre”.

Ester Barnés
“Quan ens rentem les dents
ho fem amb l'aixeta tanca-
da, fem servir els rentaplats
i la rentadora plens i tenim
un difusor a l'aixeta de la
cuina, que és la que fem
servir més”.

aigua

Quines mesures preneu a casa per l'estalvi d'aigua?

De tot el que hem vist en podem con-
cloure que hi ha la percepció força
estesa que l'aigua és un bé escàs
que cal estalviar. El ciutadà que usa
aigua de xarxa n'està força conscien-
ciat i té com a control el comptador
d'aigua i un decret que l'obliga a
complir-lo. Una altra qüestió són els
particulars, empresaris i pagesos
que fan ús de pous privats. Si bé és

cert que l'ACA dóna la concessió per
a fer-ne ús, també és veritat que
molt pous no estan legalitzats. I en
tot cas, seria bo reflexionar sobre si
l'empresa i l'agricultura estan sot-
mesos a la mateixa pressió a què
estem sotmesos els ciutadans.
L'aigua és un bé de la humanitat i no
s'hi val a fer distincions entre aigua
d'ús públic i d'ús privat. 

Per altra banda, si bé és cert que la
situació a Caldes no és tant delica-
da com en la de l'àrea metropolita-
na de Barcelona, no deixa de ser
veritat que és responsabilitat de
tots fer-ne un ús racional, en falti
poca, molta o gens. Per convenièn-
cia però també per racionalitat.

FESTA MAJOR 2008
El temps passa molt ràpid!
Pràcticament ja tenim l’estiu
aquí i amb ell, la Festa Major!
Ens adrecem a tots els caldencs i
caldenques per tal d’animar-vos
a col·laborar amb nosaltres i
poder tirar endavant la festa de
tots!
Volem que tothom tingui cabuda
dins la nostra Festa Major, per

això hi ha un munt d’activitats
per a joves, nens i adults!
Anima’t i participa-hi activament;
servint a la barra, ajudant-nos a

realitzar activitats... i sobretot
sentint-la i gaudint-ne com mai!
Tothom hi és convidat!
La nostra festa, gaudeix d’una
bona popularitat i cada cop més
gent s’anima a venir-hi. Sense el
suport dels col·laboradors, rea-
litzar aquesta tasca ens seria
molt difícil. 

Els joves intrèpids us
donen les gràcies i us 

animen a participar-hi!

PGA GOLF DE CATALUNYA
“Som un camp de golf exemplar en

quant a l’aigua”

uan parlem d’estalvi d’aigua
sovint ens vénen al cap els
camps de golf.

El consum d’aigua d’aquestes ins-
tal·lacions és elevat tot i que des

del camp de golf de Caldes volen
matisar aquest concepte. Agustín
García, manager general del PGA
Golf de Catalunya explica que “som
un camp de golf exemplar a
Catalunya perquè vam fer servir
aigua reciclada fa 10 anys quan
l’administració no hi obligava. Som
els primers interessats en fer un

projecte sostenible perquè hem de
pagar l’aigua que fem servir i per-
què estem identificats amb el medi
ambient”.

Agustín García explica que el camp
fa servir cada dia entre 800.000 i
900.000 litres d’aigua. Aquesta
aigua prové de la depuradora de
Caldes, que s’emmagatzema en
una bassa d’emmagatzematge que
hi ha entre el camí de Sant Sebastià
i la N-II i que té una capacitat de
170.000.000 de litres d’aigua.
García explica que “per regar el
camp fem servir una aigua que
prové de la depuradora municipal i
que no és apta per a l’ús de boca, la
millorem i la clorem. També ens
proveïm de les basses que tenim en
el mateix camp, que recull l’aigua
de pluja i també en rep de l’estany
d’emmagatzematge”. També mati-
sa que “garantim un cabal ecològic
de 10 litres per segon que van a la
riera de Santa Maria“.

Agustín Martín explica les mesures
d’eficiència que fa servir el golf
juntament amb el cap de manteni-
ment del camp, David Bataller:

“Tenim un sistema de reg
intel·ligent que va lligat amb una
estació meteorològica que ens
transmet dades sobre temperatura
i humitat. D’aquesta manera som
capaços de regar cada 20 m2 en
funció de les necessitats de cada
espai perquè cal tenir en compte
que hi ha zones més exposades al
sol, al vent...” Expliquen que la
temporada d’estiu (entre juny i mit-
jan agost) “el que fem és sobreviu-
re i reduïm la superfície de camp
practicable”.

Martín explica que és partidari dels
golfs “si són sostenibles” i atribueix
la mala fama que tenen a la falta
d’informació: “Segurament no hem
sabut transmetre el que fer”, diu.

Q

Ángel Martín, general manager del PGA Golf
de Catalunya i David Bataller, cap de mante-
niment del camp

La bassa que el camp de golf té entre la N-II
i el camí de Sant Sebastià


